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Protokół III/24 
z III Sesji IX Kadencji Rady Gminy Raczki  

odbytej w dniu 2 sierpnia 2024 r. w godzinach 1000- 1105 
w Sali widowiskowo – koncertowej w Raczkach ul. Plac Kościuszki 37, 16-420 Raczki 

 

Obradom przewodniczył Romuald Kwiatkowski - Przewodniczący Rady Gminy Raczki. 
Radni obecni na sali obrad: 
1. Bucka Agnieszka 
2. Bujno Ewa 
3. Drażba Daniel 
4. Drażba Roman 
5. Król Jan 
6. Krzykwa Janusz 
7. Kwiatkowski Romuald 
8. Nowikowski Karol 
9. Ostrowski Stanisław 
10. Renowicki Henryk Władysław 
11. Sutuła Antoni 
12. Szyłak Jarosław 
13. Tylman Artur 
14. Więcko Ewa 
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
 

Ponadto w obradach uczestniczyli: 
Wójt Gminy Raczki – Pan Piotr Gajda 
Zastępca Wójta Gminy – Pan Andrzej Wojnowski 
Sekretarz Gminy – Pani Ewa Konstantynowicz 
Skarbnik Gminy – Pani Agnieszka Grzędzińska 
Radca prawny – Pan Jerzy Lewczuk 
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji – Pan Mariusz Zalewski 
Inspektor ds. obsługi Rady Gminy – Pani Danuta Grabowska 
Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej – Pan Jarosław Szyłak 
Sołtysi w liczbie w liczbie 26 osób (w tym 3 radnych gminy) – listy obecności stanowią załączniki nr 2–
3 do protokołu. 
 

Pkt 1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
 

Sesję otworzył Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski wypowiadając formułę: 
 

„Otwieram III Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Powitał przybyłych na sesję Rady Gminy Raczki gości: Wójta Gminy Raczki, Zastępcę Wójta Gminy, 
Sekretarza Gminy, Skarbnika Gminy, Kierownika Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji, 
Delegata Podlaskiej Izby Rolniczej, Państwa Radnych, Państwa Sołtysów, pracowników Urzędu Gminy  
i wszystkich przybyłych na Sesję. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski poprosił wszystkich o powstanie i uczczenie minutą 
ciszy pamięć Sołtysów, których nie ma już wśród nas a pozostają ciągle w naszej pamięci. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski wraz z Wójtem Piotrem Gajdą wręczyli listy 
gratulacyjne Sołtysom wybranym na nową kadencję.  
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Wójt Gminy Piotr Gajda – pogratulował wyboru i życzył owocnej współpracy, szczególnie tym państwu, 
którzy będą dopiero zaczynać. Stwierdził, że Sołtysi wykonują ciężką pracę, ma nadzieję, że będzie 
owocna nasza współpraca z państwem. Poprosił Sołtysów o pozostanie po sesji na krótką rozmowę. 
 

Pan Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że na ustawowy skład zgodnie z listą obecności w obradach 
uczestniczy14 radnych, w związku z tym obrady Rady Gminy są prawomocne. 
 

Pkt 2. Przyjęcie porządku obrad. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – poinformował, że porządek obrad sesji Radni 
otrzymali w zawiadomieniu o zwołaniu sesji z dnia 24.07.2024 r. wraz z materiałami do poszczególnych 
punktów.  
Zapytał radnych, czy wnoszą uwagi, propozycje zmian do przedstawionego porządku obrad. 
Do porządku obrad nie zgłoszono uwag, wobec czego Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie 
porządek obrad. W wyniku głosowania jawnego 14 głosami „za” został przyjęty przez Radę Gminy 
następujący porządek obrad III Sesji Rady Gminy Raczki: 

1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad II Sesji Rady Gminy. 
4. Interpelacje i zapytania Radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
5. Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym. 
6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia drogi relacji Koniecbór przez rzekę 

Szczeberkę do kategorii dróg gminnych. 
7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia drogi w miejscowości Małe Raczki do 

kategorii dróg gminnych. 
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia drogi relacji Rabalina - Podwysokie do 

kategorii dróg gminnych. 
9. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającą uchwałę Nr II/14/2024 Rady Gminy Raczki z dnia 

29 maja 2024 r. w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Raczki w 2024 rok. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2024 r. 
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Raczki na lata 2024– 2027. 
12. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych i mieszkańców, oświadczenia. 
13. Zamknięcie sesji. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 3.Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – poinformował, że protokół z II Sesji Rady Gminy 
wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy, jak również projekt protokołu został udostępniony na 
stronie BIP Urzędu Gminy Raczki. Pan Przewodniczący zapytał, czy są uwagi do protokołu z poprzedniej 
sesji tj. II Sesji Rady Gminy Raczki. Radni nie zgłosili uwag do protokołu. 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie protokół z obrad II sesji Rady Gminy Raczki.  
W wyniku głosowania jawnego protokół Nr II/24 został przyjęty jednogłośnie przez Radę Gminy 
14 głosami „za” przez Radę Gminy. 
Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
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Pkt 4. Interpelacje i zapytania radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
 

Nie zostały wniesione interpelacje i zapytania radnych w formie papierowej. 
 

Pkt 5. Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – przedstawił sprawozdanie z działalności Wójta i pracy Urzędu  
w okresie międzysesyjnym za okres od 14 maja 2024 r. do 23 lipca br.  
Wniósł, że został powołany pan Andrzej Wojnowski, który od 1 czerwca pełni funkcję Zastępcy Wójta.  
Nadmienił, że realizacja inwestycji przedstawia się następująco: 
- droga w Małych Raczkach jest na etapie prac odbiorowych, 
- droga w tzw. w Ogrodnikach jest na początku realizacji, 
- przebudowa Placu Tadeusza Kościuszki w m. Raczki jest na etapie prac odbiorowych. 
Zostały już podpisane umowy z wykonawcami na realizację Zasań inwestycyjnych, tj.: 
- na rozbudowę drogi w miejscowości Koniecbór wraz z budową mostu przez rzekę Szczeberka, 
- na zadania z zakresu rozwoju gospodarki wodno-ściekowej na terenie Gminy Raczki, która obejmuje 
m.in. modernizację stacji uzdatniania wody w Raczkach i przepompowni ścieków w Raczkach oraz 
przebudowę, rozbudowę, modernizację oczyszczalni ścieków w miejscowości Dowspuda. Tu chodzi 
przede wszystkim o rozwiązanie technologiczne. 
Nastąpiło otwarcie ofert przetargowych na realizację zadań: 
- budowę i przebudowę publicznie dostępnego samorządowego parku w ramach Likwidacja barier 
architektonicznych w ciągach komunikacji pieszej w ramach Rewitalizacji Parku w centrum Raczek, tj. 
budowy fontanny w Raczkach, w parku przed Urzędem,  
- na rozbudowę drogi Wierciochy – Szczodruchy, 
- na budowę instalacji gazu ziemnego wraz z kotłowniami na budynku GOK oraz na budynku Urzędu 
Gminy, 
- na remont budynku Szkoły Podstawowej w Raczkach, który polegać będzie na modernizacji kotłowni, 
przejście na gaz i budowa placu zabaw, odnowienie elewacji, 
- na modernizację infrastruktury wodociągowej, która obejmuje kolejne prace modernizacyjne na 
hydroforni w Raczkach, tj. wymiana zbiorników, wymiana zbiorników retencyjnych czy też hydrofornia 
w Wierciochach oraz budowa zestawu hydroforowego w miejscowości Moczydły. 
Został zakończony odbiór azbestu. W ramach tej drugiej części, która była skierowana do rolników  
w ramach finansowania z KPO zostało odebrane z Gminy 184 tony. 
Zostały złożone dokumenty do rozliczenia na odbiór od wszystkich mieszkańców na 172 tony, w ramach 
dofinansowania z WFOŚiGW. 
W ramach zadania „Usuwania wyrobów …” realizowanych ze środków własnych odebrano 38 ton. 
W sumie, jeśli chodzi o usuwanie azbestu odebrano prawie 400 ton, ale nadal jeszcze są duże potrzeby. 
Złożony został wniosek do Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej na 
kolejną część usuwania azbestu w ramach KPO. 
Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym – stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu. 
 

Radni nie wnieśli zapytań, uwag do sprawozdania z działalności Wójta. 
 

Pkt 6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia drogi relacji Koniecbór przez rzekę 
Szczeberkę do kategorii dróg gminnych. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – odczytał treść projektu uchwały: „Na podstawie 
art. 18 ust. 2 pkt 15 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym oraz art. 7 ust. 2 ustawy  
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z dnia 21 marca 1985 r. o drogach publicznych, po zasięgnięciu opinii Zarządu Powiatu Suwalskiego 
Rada Gminy Raczki uchwala, co następuje:  
§ 1. Zaliczyć do kategorii dróg gminnych drogę w relacji Koniecbór przez rzekę Szczeberkę o długości 
0,955 km na dz. ewid. 43, 61 obręb 0008 - Koniecbór.”. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wniósł, że z uwagi na 
to, że uzyskane zostało dofinansowanie na przebudowę wskazanej drogi, istnieje konieczność 
dostosowania jej standardu do kategorii dróg gminnych oraz zakwalifikowania jej do dróg gminnych. Ze 
względu na to, że środki pochodzące z funduszy rządowych mogą dotyczyć tylko i wyłącznie 
przebudowy dróg gminnych, następuje konieczność zaliczenia tej drogi do kategorii dróg gminnych, stąd 
podjęcie tej uchwały. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – wyjaśnił, w ramach uzupełnienia, gdyż terminologia jest czasami 
myląca, stwierdzenie, że gminna, nie chodzi o własność, tylko chodzi tutaj o zaliczenie do dróg 
gminnych, jeżeli chodzi o ustawę o drogach publicznych. Jeżeli chodzi o kategorię dróg, to mamy drogi 
dojazdowe, drogi lokalne, czyli właśnie drogi gminne. Później są drogi powiatowe, drogi wojewódzkie. 
Drogi krajowe. Ta droga do tej pory miała charakter drogi dojazdowej i zostanie podniesiony jej standard 
do drogi gminnej. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 14 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr II/20/24 w sprawie zaliczenia drogi relacji 
Koniecbór przez rzekę Szczeberkę do kategorii dróg gminnych – stanowi załącznik nr 5 do 
protokołu. 
 

Pkt 7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia drogi w miejscowości Małe Raczki do 
kategorii dróg gminnych. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wniósł, że sytuacja 
przedstawia się analogicznie do poprzedniego projektu uchwały. Jednakże chodzi tutaj o ten odcinek 
łączący już z istniejącą drogą gminną, która biegnie przez wieś Małe Raczki, z drogą powiatową na 
Wierciochy to taki łącznik pomiędzy dwiema drogami. Jako, że udało się dostać dofinansowanie na ten 
odcinek, żeby zamknąć cały przebieg przez właśnie miejscowość Małe Raczki. To ten odcinek także musi 
zostać podniesiony do kategorii dróg gminnych, stąd propozycja tej uchwały. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 14 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
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Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr II/21/24 w sprawie zaliczenia drogi w miejscowości 
Małe Raczki do kategorii dróg gminnych – stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
 

Pkt 8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia drogi relacji Rabalina - Podwysokie do 
kategorii dróg gminnych. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że w kwestii 
drogi Rabalina - Wysokie, to w tym momencie Gmina jest na etapie projektowania. Natomiast sam 
przebieg tej drogi wymagał przebudowy drogi, czyli poszerzenia pasa drogowego a żeby móc zrobić to 
decyzją ZRID-ową, czyli specjalną decyzją o realizacji inwestycji drogowej. Droga także musi mieć 
charakter dróg gminnych. Stąd propozycja podjęcia takiej uchwały, w celu wystąpienia o pozwolenie na 
realizację tej inwestycji. To jest konieczne do pozyskania środków na przebudowę tej drogi. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr II/22/24 w sprawie zaliczenia drogi relacji 
Rabalina - Podwysokie do kategorii dróg gminnych – stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 

Pkt 9. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającą uchwałę Nr II/14/2024 Rady Gminy Raczki 
z dnia 29 maja 2024 r. w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Raczki w 2024 rok.  
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że ze 
względu na to, że podjęta uchwała w maju 2024 r. wskazywała konkretnie Zakład Weterynaryjny, który 
będzie świadczył usługę właśnie zapewnienia całodobowej opieki zwierzętom, w tym dziko żyjącym, 
poszkodowanym w zdarzeniach drogowych oraz w celu uśpienia ślepych miotów. Mieliśmy zawartą 
umowę z poprzednim gabinetem weterynaryjnym i ta umowa była zawarta na czas określony. Gabinet 
weterynaryjny nie zgodził się na przedłużenie umowy, więc znaleźliśmy drugi gabinet weterynaryjny, 
który wyraził na to zgodę. Natomiast, jeżeli chodzi o zmianę uchwały, uchwała musi wskazywać jasno, 
który gabinet weterynaryjny będzie świadczył te usługi, więc po zawarciu nowej umowy następuje 
konieczność zmiany uchwały, właśnie w § 8 ust. 1 oraz w § 10 ust. 1 wskazując gabinet weterynaryjny,  
z którym mamy zawartą umowę na realizację tych świadczeń. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 14 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr II/23/24 zmieniającą uchwałę Nr II/14/2024 Rady 
Gminy Raczki z dnia 29 maja 2024 r. w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami 
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bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Raczki w 2024 rok – 
stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
 

Pkt 10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2024 r. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – wniósł, że następne dwa projekty uchwał dotyczą zmian w wieloletniej 
prognozie finansowej oraz budżecie a spowodowane są tym, że jesteśmy po otwarciach przetargów. 
Część z nich poszła nam dobrze a część niestety nie. Właściwie głównie, te związane z tymi sprawami 
wodno-ściekowymi. W ostatnim przetargu na modernizację infrastruktury wodociągowej, wpłynęła 
najniższa oferta o przeszło 600.000 zł wyższa od naszej wartości kosztorysowej. To najniższa oferta  
a pozostałe dwie były prawie 1.500.000 zł wyższe od naszych założeń. No niestety, będziemy musieli te 
środki wygospodarować z budżetu na realizację tego zadania. Dużo obecnie jest prowadzonych 
inwestycji w tym zakresie ogólnie i dlatego, wykonawcy nie widzą potrzeby bicia się o te tematy, bo ich 
jest, co niestety wpływa na te ceny. Po otwarciu zaplanowanych wszystkich przetargów, przeanalizowane 
zostały planowane i te gminne inwestycje. Podjęty został wniosek o tak, jak chociażby w przypadku 
budowy fontanny, której nie jest możliwe zakończenie jej w tym roku, bo byśmy musieli ją uruchomić 
tuż przed zimą, a następnie ją zamknąć a na wiosnę na nowo uruchamiać. Tutaj mogłoby nastąpić 
zagrożenie niewywiązania się w terminie zakończenia realizacji, ze względu na warunki atmosferyczne. 
To, dlatego tutaj proponuje się przeniesienie część zakończeń inwestycji, tj. budowy fontanny, czy też 
innych zadań wodno-ściekowych, które z założenia zakończone powinno być w tym rok, na rok następny. 
Musimy przenieść na przyszły rok. Wniósł o pozytywne podjęcie przedstawionych uchwał, bo w innym 
przypadku stracimy dofinansowanie, gdyż obecnie po prostu nie jesteśmy w stanie zrealizować zadań 
wodno-ściekowych i podpisać stosownych umów.  
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła główne propozycje zmian w budżecie 
gminy, tj. kwot przede wszystkim zadań majątkowych, które wpływają na konieczność dokonania zmian, 
tj.: zmniejsza się plan dochodów budżetu o kwotę 6.899.404,71 zł dochody w roku bieżącym. Też to są 
środki, które pochodzą właśnie z programów rządowych, bądź to ze środków unijnych na dofinansowanie 
zadań inwestycyjnych. Te środki znajdą się w budżecie gminy w roku 2025. Wpłyną one po zakończeniu 
zadań, bądź po rozliczeniu ich, jako refundację wydatków. Jeśli chodzi o wydatki budżetu, zmniejsza się 
je o łączną kwotę 9.458.383 zł., czyli też one zostają przeniesione na kolejny rok budżetowy. W związku 
z tym, że będą zakończone zadania w następnym roku budżetowym. Jeśli chodzi o dochody bieżące, 
uzyskane zostały środki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska na prowadzenie programu 
"Czyste powietrze" oraz wpłynęły środki do budżetu z tytułu zniesienia współwłasności działek, które 
właśnie były współwłasnością Gminy i jednego z mieszkańców na terenie Gminy Raczki. 
Po dokonanych zmianach budżet gminy po stronie dochodów wynosi 37.906.842,53 zł a wydatki to 
kwota 39.217.252,20 zł. Deficyt budżetu zostaje pokryty środkami, które pozostają na rachunku budżetu 
z rozliczenia poprzednich lat budżetowych. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 14 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
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Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr II/24/24 w sprawie zmian w budżecie Gminy 
Raczki na 2024 r. – stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 

Pkt 11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Raczki na lata 2024– 2027. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – wyjaśniła, że zmiany w wieloletniej prognozie 
finansowej dotyczą one roku bieżącego 2024 i roku 2025. Jeśli chodzi o rok bieżący, to został plan 
budżetu i tych wszystkich wartości budżetowych dostosowany do zmian w budżecie, które zostały 
wprowadzone w uchwale zmieniającej budżet. Jeśli chodzi o rok 2025, to do budżetu zostały 
wprowadzone wartości dotyczące zadań inwestycyjnych, będących kontynuacją zadań realizowanych  
w roku bieżącym i w związku z powyższym, zaszła też konieczność zmiany drugiego załącznika do 
WPF-u, czyli wykazu przedsięwzięć, gdzie zostały wprowadzone trzy zadania, tj. wieloletnia 
modernizacja budynku Szkoły Podstawowej w Raczkach, budowa fontanny w parku przy Urzędzie oraz 
modernizacja infrastruktury wodociągowej na terenie Gminy Raczki. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 14 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr II/25/24 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Raczki na lata 2024– 2027 – stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
 

Pkt 12. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych, oświadczenia. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – wniósł kilka spostrzeżeń, tj. słabe ciśnienie w niektórych godzinach  
w wodociągu, ale z tego, co słyszał, to będzie realizowana modernizacja hydroforni w Wierciochach, 
więc ma nadzieję, że to zostanie po jakimś czasie zlikwidowane. 
Podniósł już któryś raz z kolei przez kilka lat sprawę braku konserwacji rzeki Głęboka na terenie wsi 
Małe Raczki, z tego na zapisane w swoich dokumentach, to gdzieś około 6 lat w ogóle nic nie było 
prowadzonych w tym zakresie żadnych prac pielęgnacyjnych a rosnące w korycie rzeki olszynki to są już 
może gdzieś takie 6-7 metrów. Wie, że ostatnio było pisane do Wód Polskich i obiecali jak zwykle, że 
będzie konserwacja, ale z tego nic nie wynikło. 
Wniósł zapytanie do pana Wójta, bo pan Wójt ma takie uprawnienia, że może karać rolników za 
nieubezpieczenie upraw rolniczych jest to 2 euro od hektara, czy pan Wójt będzie to egzekwował, czy 
nie?  
Poruszył kwestię braku konserwacji mostu w Małych Raczkach, o który od kilku lat monituje do Powiatu, 
też wcześniej kierowane była sprawa do Wójta. Z tego, co pamięta, to od powstania mostu, tj. od 1986 r. 
nie było przeprowadzonej żadnej jego konserwacji i te elementy stalowe pod mostem są takie bardzo 
pordzewiałe, mają taki bardzo nieprzyjemny widok. Wiadomo ile kosztuje budowa mostu, dlatego dobrze 
by było, żeby w tej kwestii jakoś zainterweniować. Wniósł o monit do władz Powiatu o poprawę tego 
odcinka drogi Małe Raczki - Chodźki, tego od rzeki. Zwątpił, co do zamiaru poprawy przez Powiat 
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dalszego odcinka ciągu tej drogi przez Chodźki do Żubrynka, która jest tragiczna i często nieprzejezdna. 
Ze swojej strony osobiści będzie monitował o to u pana Starosty.  
Wniósł, że spotkał się z informacją, że trwają prace administracyjne dotyczące kwestii spraw sołeckich, 
tj. ma być podjęte, że Sołtys, jako urzędnik pomocniczy Gminy będzie ubezpieczony od 
odpowiedzialności cywilnej i od odpowiedzialności od nieszczęśliwych wypadków od stycznia 2025 r.  
a od 2026 r. ma być obligatoryjne wyznaczanie funduszu sołeckiego. Wniósł, żeby pan Wójt, jeżeli 
wejdzie Fundusz Sołecki nakierował Sołtysów i Rady Sołeckie, w jaki sposób mogą postąpić, aby 
kumulować środki i realizować je na jakieś wspólne inwestycje, od realizacji, których można odzyskać 
pewien procent dofinansowania. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – wyjaśnił, że słabe ciśnienie w sieci wodociągowej, szczególnie  
w godzinach popołudniowych spowodowany jest kumulacją nasilenia jednoczesnego poboru wody, tj. 
rolnicy jej potrzebują do napojenia zwierząt, umycia po doju dojarek itp. a w tym czasie pozostali 
użytkownicy po prostu podlewają ogródki i wtedy następuje kumulacja. Wniósł, że nawet, jeśli zostanie 
zmodernizowana hydrofornia w Wierciochach, to nie w pełni rozwiąże tego problemu, ponieważ nie ma 
tak zaprojektowanych rozchodów wodociągów, żeby móc utrzymać ten taki jednoczesny pobór. Tutaj 
apelowaliśmy i będziemy zawsze apelować o to, żeby te podlewania były później, bo jedni nie mogą 
napoić zwierząt, czy nawet wykąpać się po tych pracach, czy to polowych, czy w ogóle po przyjściu  
z pracy a właśnie inni mogą trochę poczekać. Myślę, że to jest też wskazane, żeby ta 18.00-19.00, może 
troszeczkę później odbywało się to podlewanie, co nawet dla roślin jest zdrowsze. 
Poinformował, że odnośnie wykoszenia rzeki Głęboka, w odpowiedzi z Wód Polskich na naszą prośbę, 
którą ponowiona została niedawno o przyspieszeniu prac. Niestety jesteśmy zbywani. Jest jeszcze 
większy problem, chociażby na odcinku w Wierciochach, gdzie jakby nie ma sensu prowadzić prac przy 
konserwacji urządzeń melioracyjnych, bo Głęboka tak wody tej nie przyjmie. Wody Polskie cały czas nie 
mogą wybrać wykonawcy. To jest takie odkładanie na nie wiadomo, jaką przyszłość. Być może brak 
środków. Będziemy cały czas na pewno pisać. A sami tych prac możemy podjąć, bo Wody Polskie sami 
tego nie zrobią, ale chętnie potem będą wszczynać postępowanie, jeżeli coś zaczniemy robić we własnym 
zakresie.  
Odniósł się do zapytania odnośnie kar za brak ubezpieczenia stwierdzając, że lepiej zawsze pouczać, 
przypominać, też, jakby apelować, niż karać.  
Stwierdził, że w planach Powiatu remont most w Małych Raczkach nie jest przewidziany w planach, 
przynajmniej na tą chwilę. Przeglądy przechodzi, więc chyba nie ma potrzeby jego szybkiego remontu. 
Wniósł, że w planach Starostwa jest złożenie wniosku na budowę drogi na odcinku Małe Raczki - 
Chodźki prawdopodobnie do Rządowego Programu Dróg Wojewódzkich i jak otrzyma te 
dofinansowanie, to zrealizuje. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – zapytał, czy odcinek nie wchodzi pod rozbudowę kolei, bo  
w pierwszych wersjach było, że to kolej na budować te drogi? 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – odpowiedział, że nie. Teraz, bodajże termin zakończenia tych prac nad 
Rial Baltica jest odsuwany w czasie. Już nawet są spekulacje, że do 2030 r., może nawet później. Drogi 
będą realizowane tylko te przyległe przy samej trasie.  
Stwierdził, że w kwestii spraw sołeckich, tj. szczególnie dotyczących ubezpieczeń, należy poczekać na 
przyjęcie przepisów, bo często przyjęte są przepisy w zupełnie innym brzmieniu niż przewiduje projekt. 
Wniósł, że co do funduszu sołeckiego, będą prowadzone rozmowy z Sołtysami na spotkaniach 
organizowanych po sesji, żeby omówić pewne kwestie dotyczące sołectw itp. spraw.  
 

Radna/Sołtys Pani Ewa Więcko – zgłosiła, że należałoby ustawić barierę zabezpieczającą w miejscu 
gdzie był niedawno wypadek w miejscowości Stoki.  
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Zgłosiła od mieszkańców Kuriank Pierwszych potrzebę postawienia latarni, bo tam mieszkańcy czują się 
niebezpiecznie. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – odpowiedział, że co do niebezpieczeństwa na drogach, możemy się 
wypowiadać tylko do swoich dróg gminnych. Do dróg powiatowych, będziemy na pewno wszystkie 
sygnały przekazywać, zgodnie z zarządzaniem tymi drogami. Zdiagnozujemy, w czym jest problem  
i jeżeli możemy już coś ze swojej strony zrobić, to na pewno postaramy się poprawić. A jeżeli to jest 
droga powiatowa, no to przekażemy według właściwości. Nie możemy tutaj na tych drogach działać, 
które nie są pod naszym zarządem.  
Odnośnie oświetlenia, stwierdził, że jeżeli wyjaśni się sprawa dotycząca odpłatności za użyczenie 
infrastruktury PGE, bo już teraz wszystkie samorządy, prawdopodobnie od 1 stycznia 2025 r. miałyby za 
zadanie płacić za słupy należące do PGE, na których znajduje się latarnia, tj. nasze oprawy. Po 
przeanalizowaniu, jakie to będą koszty miesięczne, będzie to kilka tysięcy. My, wtedy jak się to 
potwierdzi będziemy mogli powiedzieć, czy nam to nie zatrzyma rozwoju infrastruktury oświetleniowej 
na terenie gminy. Co do takich opraw solarnych, nie do końca się one sprawdzają do oświetlania drogi.  
Jeżeli chodzi o jakieś małe tutaj place, to tak, ale oświetlenie drogi też musi spełniać przepisy, które 
regulują moc tego oświetlenia. Koszt jednej lampy, to jest kilkanaście tysięcy. Dopiero pod koniec roku 
będzie mógł powiedzieć, czy będzie w ogóle planowana do realizacji, do rozwoju na najbliższy2025 rok. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – udzielił głosu Delegatowi Podlaskiej Izby Rolniczej Panu 
Jarosławowi Szyłak.  
 

Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Jarosław Szyłak – poinformował, że w dniu 18 lipca br. mieli 
spotkanie w Białymstoku z Ministrem Rolnictwa Panem Siekierskim. Cała Podlaska Izba Rolnicza 
uczestniczyła w tym spotkaniu i mówiąc szczerze, Pan Minister Rolnictwa nic nam nie powiedział 
konkretnego, bo nie przedstawił mam żadnych konkretów. Rolnicy, delegaci pytali się, odnośnie dopłat 
do kukurydzy. Jeszcze nie ma konkretów. Tak samo dopłat do produkcji zbóż, gdzie była kwota 
pierwotnie podana kwota przez Ministerstwo, jako 700 zł dopłaty, ale nie powiedziano nam czy ta ma być 
do hektara, czy do tony. Obecnie, ze względu na to, że wpłynęła bardzo duża ilość wniosków od 
rolników, pan Minister powiedział, że prawdopodobnie kwota będzie obniżona o 200, 300 zł, bo brak 
tych środków. Postulaty, które były przedstawiane na blokadach zostały przyjęte przez Ministerstwo, były 
w weryfikacji. W ubiegłym tygodniu dostałem sms-a od Zarządu, że jeden z tych postulatów, który był  
i miał być zrealizowany przez Ministerstwo Rolnictwa, tj. czwarta rata podatku miała być niepłacona 
przez rolników. Niestety, ze względu na koszt tej raty na tle całego kraju 290.000.000 zł jest zbyt znaczny 
uszczerbek dla budżetu państwa i nie będzie zrealizowany. W związku z tym Minister Pan Siekierski 
zdecydował, że ta ustawa idzie do kosza i nie będzie przedstawiona na obradach Sejmu. Także, będziemy 
płacić czwartą ratę podatku. Także nie mamy nic z tego, co robiliśmy na blokadach, co jeździliśmy na 
blokady, Izby Rolnicze zostały z niczym. Przez dwie godziny spotkania Pan Siekierski, tak naprawdę nic 
nie powiedział. Generalnie problem dotyczy wszystkich rolników, ale ci duzi rolnicy w tej chwili już 
wołają o pomstę, bo mówią, że już komornicy pukają do drzwi. Są to takie duże koszty utrzymania. Jeden 
z delegatów, który był z województwa łomżyńskiego, który był też, jako jeden z delegatów krajowych do 
Sejmu stwierdził, że wyliczona została cena mleka, produkcja mleka na gospodarstwie i w tej chwili 
wyprodukowanie jednego litra mleka kosztuje 2,20 zł. Mleczarnie płacą obecnie 1,56 zł, 1,80 zł, a przy 
dużej ilości 2,20 zł, czyli rolnik wychodzi na 0. Rolnicy pytali się, jakim sposobem rolnik ma 
funkcjonować, ma spłacać kredyty. To nie są kredyty po 10.000 zł, po 5.000 zł. Tylko to są kredyty  
w setkach i ci najwięksi już w tej chwili rozkładają ręce. I także, nie ma pomocy od Rządu, a tym bardziej 
dla Izb Rolniczych. Izby Rolnicze nie mają żadnego głosu. My mamy tylko tyle, że jesteśmy w tych 
zarządach. Pan Szmulewicz później odpowiadał na resztę zadanych pytań. Co mógł to odpowiedział. 
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Obecnie trzoda chlewna jest rozłożona, że w ciągu jednego roku ze 105.000 zeszło na 45.000 pogłowia. 
Wszyscy mówią, że będzie koniec. Nie ma dalszej pomocy. Także, na pewno od Ministerstwa Rolnictwa 
nie możemy oczekiwać jakiejś pomocy. Dokładnie tak samo będą wprowadzać takie te wszystkie 
ekoschematy, żeby ten najmniejszy rolnik, który nie ma możliwości uzyskania pomocy prawnej, albo od 
dobrego doradcy, to nie będzie składał o pomoc. Nie wie, co ma robić na swoim gospodarstwie. Bo oni 
tam rządzą, co my mamy siać, co my mamy robić. Po takim spotkaniu wszyscy delegaci będący tam  
w Urzędzie Wojewódzkim byli tacy zniesmaczeni. Pan Minister niestety, ale wyszedł tylnymi drzwiami. 
 

Wiceprzewodniczący Rady Pan Janusz Krzykwa – zapytał w imieniu mieszkańców Gminy Raczki a w 
szczególności od osób zainteresowanych budową kolei, czy są jakieś wiadomości w tej kwestii? Czy 
może trzeba jakieś zapytanie wysłać do PKP, żeby cokolwiek móc mieszkańcom odpowiedzieć, na jakim 
jest to etapie, kiedy to się zacznie, jakie tam oni mają plany? 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – odpowiedział, że na dzień dzisiejszy nowych ustaleń żadnych nie ma. 
Pod koniec sierpnia postarają się wystosować pismo, zapytanie i jak otrzyma odpowiedź to przedstawimy 
mieszkańcom. Widać po etapie prac, to trochę oddala się w terminie realizacji. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że jako, że 
mamy Sołtysów, nowych, starych. Pogratulował wyborów na następną kadencję. Chciałby tylko 
przypomnieć o dwóch usługach, które zostały uruchomione w ramach funkcjonowania Urzędu Gminy. 
Poprosił, żeby Sołtysi z tego korzystali i również zachęcali mieszkańców do korzystania z naszych 
dodatkowych usług elektronicznych. W szczególności z portalu komunikacyjnego, do którego odnośnik 
mamy na stronie internetowej Gminy Raczki. Ten portal został uruchomiony po to, żeby ułatwić kontakt 
pomiędzy Urzędem Gminy a wszystkimi innymi mieszkańcami. Każdy mieszkaniec może sobie pobrać 
na telefon aplikację, dzięki której będzie mógł zadać dowolne zapytanie do Urzędu, czy zgłosić dowolny 
problem i nie będzie musiał innego kontaktu w ogóle próbować. Nie będzie musiał dzwonić, nie będzie 
musiał szukać, kto się tym zajmuje. Bo automatycznie system przydzieli dla osoby merytorycznie za to 
odpowiedzialnej. I ta akcja po prostu szybciej przebiega. Druga korzyść z tej aplikacji to jest taka, że  
w momencie, kiedy mamy coś do przekazania mieszkańcom, pojawia się to na naszej stronie internetowej 
i automatycznie przychodzi powiadomienie na telefon, że coś zostało zamieszczone na stronie 
internetowej, już ze skrótem informacji. Także nie ma konieczności wchodzenia wtedy na stronę 
internetową, żeby zobaczyć, czy coś nowego się pojawiło, czy Urząd coś chce przekazać, czy może jakiś 
nowy wniosek jest do złożenia, bo każdy, kto ma aplikację, automatycznie takie powiadomienie dostanie. 
Trzecia, bardzo fajna funkcjonalność tej aplikacji jest taka, że możemy sobie ustawić powiadomienie 
odnośnie harmonogramu odbioru odpadów komunalnych, czyli koniec z tymi małymi karteczkami, kiedy 
i jaki odpad w mojej miejscowości będzie odbierany. Bo możemy sobie w telefonie ustawić 
przypomnienie w dowolnym czasie. Czyli na przykład tego samego dnia o godzinie 4, 5, 6 rano. Czy na 
dzień wcześniej o godzinie 20. Telefon nam przypomni. Mieszkańcu, jutro masz odpad, odbiór takiej  
i takiej frakcji. Jest to bardzo fajne udogodnienie, więc myślę, że mieszkańcy powinni z chęcią z tego 
korzystać. No plus ten kontakt z Urzędem ułatwienie bardzo duże. Stwierdził, że na chwilę obecną, 
dopiero 2 osoby skorzystały z tego powiadomienia Urzędu, że coś się stało, ale za to było bardzo dobrze 
odebrane, bo w momencie powiadomienia czas jest bardzo szybki reakcji. Dużo łatwiej jest nam 
analizować takie zgłoszenie, kiedy jest ono konkretne. Niż, jak ktoś dzwoni i się dodzwonił nie do tego, 
do kogo chciał. Potem jeden drugiemu przekazuje. Bawimy się w głuchy telefon i czasami informacja 
końcowa nie jest taka sama, jaką chcieliśmy przekazać. Aplikacja eliminuje to pośrednictwo i jest 
uproszczony kontakt z urzędnikiem merytorycznym.  
Druga natomiast, już taka bardziej zaawansowana aplikacja, służy do składania między innymi deklaracji 
o odpadach komunalnych oraz innych deklaracji podatkowych. Jest możliwość złożenia takiej deklaracji 
drogą elektroniczną bez konieczności pojawiania się w Urzędzie. Także odnośnik do tej aplikacji 
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znajduje się na naszej stronie internetowej. To jest ipodlaskie.pl. I jak widać, różne sobie można wnioski 
składać. Docelowo ta aplikacja ma pomóc także we wnoszeniu opłat, czyli jest możliwość wykonania 
opłaty od razu na swój własny rachunek, bez konieczności pojawiania się w banku. Po założeniu konta 
właśnie w tej aplikacji, powiązanej ze swoim kontem podatkowym w Gminie. Zachowuje się to jak 
bankowość elektroniczna. Czyli naciskamy przycisk, że chcemy zapłacić i sobie automatycznie to nam 
płaci. Istnieje także możliwość sprawdzenia, czy mamy zaległości, czy nie mamy zaległości i jaką w tej 
chwili mamy zgłoszoną wysokość w deklaracji. Także, jest to bardziej zaawansowana obsługa. Ale 
uważam, że bardzo pomocna. 
Także, zachęca do korzystania. Do pobrania aplikacji na telefon i poprosił Sołtysów, żeby swoich 
mieszkańców także namawiali do tego korzystania. Spotkał się z tym, że często mieszkańcy nie wiedzą, 
jak jakąś sprawę załatwić. Czasami przychodzą w ogóle zagubieni. Bo oni coś chcą załatwić, ale nie do 
końca wiedzą, co i gdzie. A dzięki takiej aplikacji już będą wiedzieli, czy oni w ogóle powinni się 
pojawiać w Urzędzie Gminy, bo być może wcale nie. Być może tą sprawę załatwia się w zupełnie innym 
miejscu. Dzięki temu kontaktowi mieszkaniec już będzie wiedział, jak tą sprawę załatwić, co ze sobą 
przynieść, jeżeli jest konieczność pojawienia się w Urzędzie. Czy też, do jakiego Urzędu ma się udać, 
żeby załatwić swoją sprawę. Także to, tak pokrótce. 
 

Sekretarz Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – wniosła w kwestii przypomnienia, że jeszcze Urząd ma 
dodatkową funkcjonalność, która już od kilku lat funkcjonuje, na stronie internetowej gminy, tj. SMS-
owe powiadamianie mieszkańca. To jest też aplikacja i zawsze zachęcamy państwa przy składaniu 
wniosków, np. o akcyzę, żeby się dopisać do takiej bazy. Powiem, to jest najkrótsza droga 
powiadomienia mieszkańca na przykład o awariach energii elektrycznej, czy innych w sytuacjach 
kryzysowych. Bardzo zachęca do korzystania z tych nowych narzędzi, bowiem to daje dla Urzędu też 
możliwość dotarcia z takimi krótkimi informacjami. Oprócz tego, co w tej chwili zostało jeszcze 
dodatkowo uruchomione. 
 

Radny Pan Stanisław Ostrowski – zadał pytanie nawiązując do tej wyświetlonej mapy Gminy Raczki, czy 
istnieje taka miejscowość, jak Podwronowo, którą widzi na mapie. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – odpowiedział, że nie jest to miejscowość, a tylko część miejscowości  
i wszystkie te tutaj części są naniesione według bazy Teryt. To są tzw. części czy sioła. 
 

Sekretarz Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – stwierdziła, że one były zwyczajowo używane wcześniej, 
dlatego te miejscowości widnieją na mapach. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że Gmina nie 
jest twórcą tej mapy. Ta mapa to jest bazowana na podglądzie mapy w Geosystemie.  
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – odniósł się do sposobu powiadamiania, a mianowicie wniósł, że jest 
jeszcze takie coś, jak tradycyjne powiadamianie. Jest Sołtysem już od kilku lat i mam mieszkańców, 
którzy nie operują Internetem. i funkcjonuje za pomocą kartki i długopisu. Sołtys dopiero może coś 
zrobić, poinformować, jeżeli sam otrzyma z Gminy. Stwierdził, że jak ostatnio były wybory Sołtysa nie 
było powiadomienia o tym. Może dokumentację przynieść z 5 lat wcześniej, gdzie było, przysłana była 
informacja i wtedy mógł rozesłać po wsi. A obecnie, nie było tego a zaznaczam, w przepisach jest, że  
i powiadamianie tradycyjne, które jeszcze funkcjonuje, jako cech. 
 

Sekretarz Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – stwierdziła, że jako organ pomocniczy, jako Sołtys 
powinien w tym momencie zgłosić się do Urzędu lub że jako Sołtys, posiadający dostęp do Internetu, 
może zrobić ewentualny wydruk z BIP-u i przesłać, tzw. cechem wiedząc, że dana osoba nie ma 
możliwości pobrania ze strony internetowej lub też nie ma możliwości korzystania z telefonu 



12 

komórkowego. Po to właśnie Gmina ma Sołtysów jesteście organem pomocniczym w komunikowaniu się 
z mieszkańcami waszych sołectw. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – zadał pytanie, kto za te informacje później będzie odpowiadał? Spotkał 
się z taką sytuacją, że miał być wylewany asfalt we wsi i w tym dniu również odbiór śmieci. Kierownik 
budowy poinformował go, że wylewać asfalt będą z jednej strony. Z Gminy dostał informację, że trzeba, 
żeby mieszkańcy dzień wcześniej wynosili śmieci do drogi powiatowej. W końcu z urzędnikiem zostało 
ustalone, żeby firma wcześniej odebrała te śmieci. Co w sumie okazało się, że dobrze, iż przedsiębiorstwo 
przyjechało wcześniej rano je odebrać, bo wykonawca drogi zaczął lać asfalt z drugiej strony, niż 
informował. Prawie wszystkich mieszkańców powiadomił o tym a po południu niektórzy dzwonili, 
dlaczego ich w błąd wprowadził.  
 

Sekretarz Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – wyjaśniła, że w tym przypadku należało szybciutko to 
zgłosić do Urzędu, bo jako Sołtys nie odpowiada za działania przedsiębiorstwa, które działa na nasze 
zlecenie. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że była to 
sytuacja bardzo awaryjna, bo tak się składa, że Gmina też została wprowadzona w błąd, bo taka była 
informacja, jaką żeśmy przekazali. Stwierdził, że także, też się oberwało od mieszkańców, tak samo, jak  
i dla pana Sołtysa. W tym miejscu możemy jedynie za to przeprosić. Upomniany został wykonawca, że 
nie powinien tak robić i żeby na przyszłość, z kimkolwiek będzie współpracował, żeby taka sytuacja nie 
miała miejsca. Wniósł, że należy pamiętać o tym, że sytuacje różne się po prostu zdarzają i to jest tylko 
różnica, jak się na to zareaguje. Fajnie, że pan Sołtys dobrze zareagował. Dobrze, że zadziałał dobrze 
urzędnik i jednak odpady zostały odebrane. Przytoczył, że była taka sytuacja z jednym wykonawcą, który 
w ogóle nie poinformował Gminy o tym, że ma zamiar wylewać asfalt w danym dniu i proszę sobie 
wyobrazić zdziwienie, kiedy przyjechała firma MPO a tam jest świeżo wylany asfalt, co uniemożliwiło 
odbiór śmieci. Podziękował za szybką reakcję.  
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – stwierdził, że jeżeli zostanie tradycyjne przesyłanie cechem do 
każdego sołtys, które wysyłane będzie pocztą to czas się wydłuża, a poza tym czasem te cechy też giną po 
drodze i w sumie nie ma dobrego rozwiązania. W większości jednak szybszy jest ten sposób SMS-owy, 
czy mailowo. A tutaj po prostu do tych osób, które wiemy, że w ten sposób nie mogą być informowane, 
trzeba tradycyjnie, w ten zwyczajowo przyjęty. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – wniósł, że do siedmiu wysyłam cech a szczególnie do tych osób 
starszych, które są wykluczone informatycznie. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wniósł, że zgodnie  
z sugestią Pana Sołtysa dołożymy starań, żeby dodatkowo jedna informacja do Małych Raczek w formie 
papierowej także poszła. 
 

Zastępca Wójta Pan Andrzej Wojnowski – poinformował, że wysłałem dwa zgłoszenia do programu "Dla 
obywatela" i "Dla obywatela, który jest wykluczony cyfrowo", w ramach tych programów, to w naszej 
Gminie odbędą się szkolenia, gdzie takie osoby wykluczone informatycznie będą mogą wziąć udział. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – wniósł nadzieję, że nie zostawimy osób starszych bez 
opieki. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski wraz z Wójtem Piotrem Gajdą wręczyli listy 
gratulacyjne dla spóźnionych na sesję nieco Sołtysów wybranych na nową kadencję.  
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Pkt 13. Zakończenie obrad. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – stwierdził, że porządek sesji został wyczerpany  
i poinformował, że protokół z dzisiejszej sesji zostanie sporządzony i wyłożony do publicznego wglądu 
na 3 dni przed terminem kolejnej sesji w pokoju Nr 1 w Urzędzie Gminy Raczki oraz w Biuletynie 
Informacji Publicznej Gminy Raczki.  
Podziękował Wójtowi, Radnym, pracownikom Urzędu Gminy za udział w obradach Rady Gminy. 
 

„Zamykam III Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Przewodniczący Rady 
 
Romuald Kwiatkowski 

Protokołowała 
 
Danuta Grabowska 


